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    Protokół Nr 11/24 

 

posiedzenia Komisji Edukacji, Kultury i Sportu Sejmiku Województwa 

Świętokrzyskiego, które odbyło się 9 grudnia 2024 r. w siedzibie Europejskiego Centrum 

Bajki im. Koziołka Matołka, ul. Kornela Makuszyńskiego 1 w Pacanowie. 

 

Zawiadomienie o posiedzeniu stanowi załącznik nr 1 do protokołu. 

 

Obrady rozpoczęły się o godz. 10:30 i trwały do godz. 13:30. 

 

Obrady prowadził Paweł Krakowiak, Przewodniczący Komisji Edukacji, Kultury 

i Sportu.  

 

W posiedzeniu wzięli udział członkowie Komisji oraz zaproszeni goście. Listy obecności 

stanowią załączniki nr 2 - 4 do protokołu.  

 

 

Przebieg posiedzenia 

 

Ad 1. 

 

Przewodniczący Komisji Paweł Krakowiak otworzył posiedzenie, stwierdził, że jest wymagane 

kworum, zatem obrady są prawomocne. 

 

 

Komisja przyjęła do realizacji następujący porządek obrad: 

1. Otwarcie posiedzenia. 

2. Zaopiniowanie projektu uchwały w sprawie Wieloletniej Prognozy Finansowej 

Województwa Świętokrzyskiego na lata 2025-2040. 

3. Zaopiniowanie projektu uchwały w sprawie uchwalenia Budżetu Województwa 

Świętokrzyskiego na 2025 rok.  

4. Zaopiniowanie projektu uchwały w sprawie udzielenia Powiatowi Buskiemu pomocy 

finansowej. 

5. Zaopiniowanie projektu uchwały w sprawie udzielenia w 2025 roku pomocy finansowej 

Gminie Nowa Słupia z przeznaczeniem na dofinansowanie organizacji 57. Dymarek 

w Nowej Słupi.  

6. Zaopiniowanie projektu uchwały w sprawie udzielenia w 2025 roku pomocy finansowej 

Gminie Busko-Zdrój z przeznaczeniem na organizację XXXI Międzynarodowego 

Festiwalu Muzycznego im. Krystyny Jamroz w Busku-Zdroju. 

7. Wyznaczenie przedstawiciela Komisji do prac w zespole zadaniowym ds. opracowania 

dokumentu strategicznego województwa na rzecz młodzieży „Młodzi dla 

Świętokrzyskiego 2030+”. 

8. Przyjęcie planu pracy Komisji na I półrocze 2025 r. 

9. Informacja z przyznanych w roku 2024 stypendiów sportowych za szczególne 

osiągnięcia sportowe reprezentantom Województwa Świętokrzyskiego. 

10. Informacja nt. działalności Europejskiego Centrum Bajki im. Koziołka Matołka 

w Pacanowie.  

11. Wizytacja Europejskiego Centrum Bajki im. Koziołka Matołka w Pacanowie.  

12. Sprawy różne.  

13. Zamknięcie posiedzenia.  
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Ad 2 i ad 3.  

 

Członkowie Komisji otrzymali: 

− projekt uchwały w sprawie Wieloletniej Prognozy Finansowej Województwa 

Świętokrzyskiego na lata 2025-2040, 

− projekt uchwały w sprawie uchwalenia Budżetu Województwa Świętokrzyskiego 

na 2025 rok. 

 

Projekty uchwał stanowią załączniki do akt 10. sesji Sejmiku Województwa 

Świętokrzyskiego.  

 

Maria Fidzińska-Dziurzyńska, Skarbnik Województwa Świętokrzyskiego omówiła 

ww. dokumenty, zgodnie z prezentacją, której wydruk stanowi załącznik nr 5 do protokołu. 

 

Udział w dyskusji wzięli:  

 

Radna Jolanta Tyjas dopytywała o planowane inwestycje w Wojewódzkim Domu Kultury, 

Muzeum Wsi Kieleckiej oraz Europejskim Centrum Bajki.   

 

Pani Skarbnik wyjaśniła, że w Wojewódzkim Domu Kultury ze środków Rządowego 

Funduszu Polski Ład zostanie wykonana modernizacja elewacji budynku, natomiast z budżetu 

Województwa zostaną tam zrealizowane inwestycje związane z zabezpieczeniem 

przeciwpożarowym na kwotę 5,8 mln zł. Następnie poinformowała, że w Muzeum Wsi 

Kieleckiej zostanie przeprowadzonych kilka przedsięwzięć na łączną kwotę 1 mln 167 tys. zł. 

Wskazała na takie działania jak m.in.: przeniesienie na teren Parku Etnograficznego 

zabytkowej kapliczki z Dymin, dworu z Suchedniowa, budowa wjazdu na terenie Parku 

Etnograficznego, zakup gablot wystawienniczych dla Mauzoleum w Michniowie, zakup 

sprzętu komputerowego, wykonanie dokumentacji projektowych. W kwestii inwestycji 

w ECB Pani Skarbnik wskazała na dotację celową w kwocie 628 tys. zł na wkład własny 

do środków europejskich w związku z planowaną modernizacją obiektu.  

 

Aleksandra Stachniak, dyrektor Europejskiego Centrum Bajki im. Koziołka Matołka 

w Pacanowie dodała, że inwestycje w ECB będzą składać się z kilku elementów. Pierwszym 

będzie modernizacja wystawy Bajkowy Świat i dostosowanie jej do potrzeb osób 

niepełnosprawnych. Kolejne działanie to modernizacja drugiego etapu holu oraz sklepiku. 

Przewidziano również remont elewacji budynku głównego oraz rozbudowę Bistro u Koziołka.   

 

Radna Jolanta Tyjas dopytywała o Program Liderzy dla Młodzieży, który został wpisany 

do rezerwy budżetowej. Chciała wiedzieć, czy na pewno będzie on realizowany.  

 

Pani Skarbnik wyjaśniła, że zadanie zostało wpisane do rezerwy, ponieważ nie uzyskano 

szczegółowego planu ze Świętokrzyskiego Centrum Doskonalenia Nauczycieli. Zapewniła 

przy tym, że Program będzie mógł być realizowany po dokonaniu stosownych przesunięć 

przez Zarząd Województwa.  

 

Radny Jan Maćkowiak uznał, że patrząc na liczby ten projekt budżetu wygląda dobrze. 

Wyraził jednak sceptycyzm, przypominając że w poprzednich budżetach projektowane kwoty 

różniły się z ich późniejszym wykonaniem. Ponadto zwrócił uwagę, że budżet na przyszły rok 

zakłada wydatki majątkowe w kwocie 912 mln zł. Z projektu WPF na lata 2025-2040 można 



 

3 
 

z kolei dowiedzieć się, że na lata 2026-2029 wyniosą one 1 mld 370 mln zł, czyli ok. 340 mln 

zł rocznie, chciał poznać powody takiej dysproporcji.  

 

Pani Skarbnik wyjaśniła, że w WPF ujmowane są projekty rozpoczęte w roku budżetowym 

bądź wcześniej. W każdym roku dodawane są nowe przedsięwzięcia i wtedy te wartości 

wzrastają.  

 

Komisja jednogłośnie (9 głosów „za”) pozytywnie zaopiniowała projekt uchwały w sprawie 

Wieloletniej Prognozy Finansowej Województwa Świętokrzyskiego na lata 2025-2040. 

Opinia nr 19/24 stanowi załącznik nr 6 do protokołu. 

 

Komisja przy 5 głosach „za” i 4 głosach „wstrzymujących” pozytywnie zaopiniowała projekt 

uchwały w sprawie uchwalenia Budżetu Województwa Świętokrzyskiego na 2025 rok. Opinia 

nr 20/24 stanowi załącznik nr 7 do protokołu. 

 

Pismo przekazujące ww. opinie do Zarządu Województwa stanowi załącznik nr 8 do 

protokołu.  

 

Ad 4.  

 

Projekt uchwały w sprawie udzielenia Powiatowi Buskiemu pomocy finansowej przedstawił 

Janusz Knap, dyrektor Departamentu Edukacji, Kultury i Dziedzictwa Narodowego. 

 

Projekt uchwały stanowi załącznik do akt 10. sesji Sejmiku Województwa Świętokrzyskiego.  

 

Dyskusji nie było. 

 

Komisja jednogłośnie (9 głosów „za”) pozytywnie zaopiniowała projekt uchwały w sprawie 

udzielenia Powiatowi Buskiemu pomocy finansowej. Opinia nr 21/24 stanowi załącznik nr 9 

do protokołu. 

 

Ad 5. 

 

Projekt uchwały w sprawie udzielenia w 2025 roku pomocy finansowej Gminie Nowa Słupia 

z przeznaczeniem na dofinansowanie organizacji 57. Dymarek w Nowej Słupi przedstawił 

Janusz Knap, dyrektor Departamentu Edukacji, Kultury i Dziedzictwa Narodowego. 

 

Projekt uchwały stanowi załącznik do akt 10. sesji Sejmiku Województwa Świętokrzyskiego.  

 

Głos w dyskusji zabrali: 

 

Radna Jolanta Madioury zapytała o całkowity koszt organizacji Dymarek. 

 

Dyrektor Janusz Knap poinformował, że będzie to kwota ok. 1 mln 100 tys. zł.  

 

Komisja jednogłośnie (9 głosów „za”) pozytywnie zaopiniowała projekt uchwały w sprawie 

udzielenia w 2025 roku pomocy finansowej Gminie Nowa Słupia z przeznaczeniem na 

dofinansowanie organizacji 57. Dymarek w Nowej Słupi. Opinia nr 22/24 stanowi załącznik 

nr 10 do protokołu. 
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Ad 6. 

 

Projekt uchwały w sprawie udzielenia w 2025 roku pomocy finansowej Gminie Busko-Zdrój 

z przeznaczeniem na organizację XXXI Międzynarodowego Festiwalu Muzycznego 

im. Krystyny Jamroz w Busku - Zdroju przedstawił Janusz Knap, dyrektor Departamentu 

Edukacji, Kultury i Dziedzictwa Narodowego. 

 

Projekt uchwały stanowi załącznik do akt 10. sesji Sejmiku Województwa Świętokrzyskiego.  

 

Głos w dyskusji zabrali: 

 

Radna Jolanta Tyjas poprosiła, aby Członkowie Komisji otrzymywali zaproszenia 

do uczestnictwa w tym Festiwalu, ale też w innych wydarzeniach takich jak np. Dymarki.  

 

Przewodniczący Komisji Paweł Krakowiak poparł prośbę radnej Jolanty Tyjas.  

 

Dyrektor Janusz Knap zaznaczył, że takie zaproszenia zazwyczaj są radnym przekazywane, 

jednocześnie zadeklarował, że w dalszym ciągu organizatorzy tych wydarzeń będą proszeni, 

aby o tym nie zapominać 

 

Komisja jednogłośnie (9 głosów „za”) pozytywnie zaopiniowała projekt uchwały w sprawie 

udzielenia w 2025 roku pomocy finansowej Gminie Busko-Zdrój z przeznaczeniem 

na organizację XXXI Międzynarodowego Festiwalu Muzycznego im. Krystyny Jamroz 

w Busku-Zdroju. Opinia nr 23/24 stanowi załącznik nr 11 do protokołu. 

 

Ad 7. 

 

Przewodniczący Komisji Paweł Krakowiak poinformował, że Marszałek Województwa 

zwróciła się o wyznaczenie przedstawiciela Komisji do prac w zespole zadaniowym ds. 

opracowania dokumentu strategicznego województwa na rzecz młodzieży „Młodzi dla 

Świętokrzyskiego 2030+”. 

 

Pismo w ww. sprawie stanowi załącznik nr 12 do protokołu.  

 

Następnie na prośbę Przewodniczącego Komisji Pawła Krakowiak, Marta Solińska-Pela, 

dyrektor Kancelarii Sejmiku poinformowała, że w Strategii Rozwoju Województwa 

Świętokrzyskiego 2030+, w celu strategicznym nr 3, zawarte są zapisy dot. zwiększenie 

poczucia tożsamości regionalnej mieszkańców, zakładające realizację szeregu działań w tym 

m.in. poprawę warunków dla zwiększania aktywności społecznej i obywatelskiej 

mieszkańców, w tym również społecznego zaangażowania świętokrzyskiej młodzieży. Dało 

to podstawę do przystąpienia do prac koncepcyjnych nad dokumentem strategicznym 

województwa na rzecz młodzieży „Młodzi dla Świętokrzyskiego 2030+”. Efektem tych 

działań było powstanie diagnozy aktywności społecznej młodzieży w województwie 

świętokrzyskim oraz opracowanie celu horyzontalnego oraz celów operacyjnych. Podkreśliła, 

że prace zespołu będą dotyczyć opracowania treści ostatecznego dokumentu wraz 

ze wskazaniem części operacyjnej, czyli określenia zakresu odpowiedzialności 

poszczególnych departamentów Urzędu Marszałkowskiego i jednostek organizacyjnych oraz 

wskazanie źródeł finansowania działań. Przechodząc do przewidywanej formy działalności 

zespołu, wyjaśniła, że spośród jego członków, w skład którego wejdą dyrektorzy i pracownicy 

Urzędu i jednostek, przedstawiciele Młodzieżowego Sejmiku oraz Radni Województwa, 
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zostanie wyłoniony zespół redakcyjny, zaś pozostała część tego gremium będzie pełniła rolę 

konsultacyjną i opiniodawczą wobec efektów prowadzonych prac.  

 

Następnie Przewodniczący Komisji Paweł Krakowiak poprosił o zgłaszanie kandydatur 

do prac w zespole zadaniowym.  

 

Radna Jolanta Madioury wyraziła chęć pracy w omawianym gremium. 

 

Innych zgłoszeń nie było.  

 

Komisja jednogłośnie (9 głosów „za”) wyznaczyła Radną Jolantę Madioury do prac 

w zespole zadaniowym ds. opracowania dokumentu strategicznego województwa na rzecz 

młodzieży „Młodzi dla Świętokrzyskiego 2030+”. 

 

Pismo w sprawie wyznaczenia przedstawiciela Komisji do prac w zespole zadaniowym 

stanowi załącznik nr 13 do protokołu.  

 

Ad 8. 

 

Członkowie Komisji projekt planu pracy Komisji na I półrocze 2025 r. otrzymali w systemie 

eSesja.  

 

Uwag do planu nie zgłoszono. 

 

Komisja jednogłośnie (9 głosów „za”) przyjęła plan pracy na I półrocze 2025 r. (załącznik 

nr 14 do protokołu).  

 

Ad 9. 

 

Informację z przyznanych w roku 2024 stypendiów sportowych za szczególne osiągnięcia 

sportowe reprezentantom Województwa Świętokrzyskiego przedstawił Emil Krzemiński, 

kierownik Oddziału Sportu w Departamencie Turystyki, Sportu i Spraw Zagranicznych.  

 

Informacja stanowi załącznik nr 15 do protokołu.  

 

Głos w dyskusji zabrali: 

 

Przewodniczący Komisji Paweł Krakowiak wyraził nadzieję, że w przyszłości zmienią się 

przepisy dotyczące finansowania małych lokalnych klubów sportowych, aby można było 

przeznaczać na ich funkcjonowanie większe środki samorządowe. Uznał, że w wielu 

miejscowościach infrastruktura sportowa jest na bardzo dobrym poziomie, jednak problemem 

jest kwestia szkolenia młodzieży, na co nie ma wystarczających środków. Problem dotyczy 

zwłaszcza małych miejscowości.  

 

Z opinią Przewodniczącego Pawła Krakowiaka zgodziła się Radna Jolanta Tyjas, która 

zaznaczyła że jest za wspieraniem małych klubów sportowych. Uznała, że o tych problemach 

należy mówić i podejmować działania zmierzające do odwrócenia negatywnych trendów.  

 

Komisja przyjęła ww. informację.  
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Ad  10. 

 

Informację nt. działalności Europejskiego Centrum Bajki im. Koziołka Matołka w Pacanowie 

przedstawiła Aleksandra Stachniak, dyrektor jednostki. 

 

Pani Dyrektor nawiązała do historii powstania ECB. Przypomniała, że 1 czerwca 2003 

Pacanów został ogłoszony Europejską Stolicą Bajek. Od tego momentu co roku odbywa się tu 

Festiwal Kultury Dziecięcej. Wówczas rozpoczęły się również działania na rzecz budowy 

siedziby ECB. Obecnie Centrum może pochwalić się wieloma atrakcjami dla najmłodszych. 

W tym aspekcie wymieniła m.in. Wystawę Bajkowy Świat, Krainę Soria Moria, Mały Teatr, 

Park Edukacyjny Akademia Bajki, Bibliotekę i Księgarnię, Kino Szkatułka. Wskazała 

również na różnego rodzaju warsztaty jako ofertę uzupełniającą.   

 

Następnie Pani Dyrektor poinformowała, że w okresie od 2010 do 2019 roku w atrakcjach 

ECB uczestniczyło łącznie ponad 1 mln osób. Zwróciła uwagę na spadek odwiedzających 

w okresie trwania pandemii oraz na dobre wyniki w tym zakresie widoczne już od 2022 roku. 

Nadmieniła, że w 2023 roku liczba ta przekroczyła 200 tys. zwiedzających.  

 

W dalszej kolejności Dyrektor Aleksandra Stachniak nadmieniła, że ECB realizuje działania 

bieżącej działalności ze środków dotacji podmiotowej otrzymywanej od Organizatorów, 

dotacji celowych od Organizatorów i Ministerstwa Kultury i Dziedzictwa Narodowego, 

a także dotacji na realizację zadań z dofinansowaniem Unii Europejskiej oraz przychodów 

własnych. 

 

Ponadto Pani Dyrektor opowiedziała o planowanych w jednostce inwestycjach, w tym 

m.in. drugim etapie aranżacji przestrzeni wizualnej recepcji i holu głównego ECB, 

modernizacji wystawy Bajowy Świat, zmiany aranżacji sklepu z pamiątkami, księgarni 

i czytelni, remontu elewacji budynku głównego oraz elementów małej infrastruktury, 

rozbudowy Bistro u Koziołka poprzez powiększenie zaplecza technicznego, a także 

o stworzeniu ścieżki edukacyjnej w ogrodzie ECB na bazie 120 przygód Koziołka Matołka. 

 

Poinformowała również o współpracy ECB z innymi podmiotami, wskazując m.in. na Bajkę 

Pana Kleksa w Katowicach, Studio Filmów Rysunkowych w Bielsku-Białej, Miejską 

Bibliotekę Publiczną w Oświęcimiu, Muzeum Dobranocek w Rzeszowie, Szkołę Podstawową 

w Ładnej, a także Elektrownią Połaniec, Komendą Wojewódzką Policji w Kielcach oraz 

Komendą Powiatową w Busku-Zdroju. Wskazała także na dobrą kooperację z Miastem 

Kazimierz Dolny oraz gminami Dobczyce i Kozy. 

 

Pani Dyrektor wymieniła też niektóre z nagród przyznanych Europejskiemu Centrum Bajki 

na przestrzeni ostatnich lat. Wśród nich znalazły się m.in. Super Wędrowiec Świętokrzyski, 

Lider Regionu 2024 w kategorii rozrywka, Laur Pacanowski w kategorii sukces zawodowy 

2021, Najlepszy Produkt Turystyczny w 2022 w konkursie Polskiej Organizacji Turystycznej, 

Lodołamacze 2023 za dostosowanie przestrzeni ECB do potrzeb osób niepełnosprawnych.  

 

Na koniec Pani Dyrektor Stachniak podziękowała Członkom Komisji za wizytę w ECB 

w imieniu swoim i całego Zespołu.  

 

Komisja przyjęła ww. informację do wiadomości. 
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Ad 12.  

 

W sprawach różnych: 

 

Krzysztof Eliasz Burmistrz Miasta i Gminy Pacanów serdecznie podziękował za 

zaproszenie na posiedzenie Komisji. W imieniu Samorządu Gminy zwrócił uwagę na bardzo 

dobrą współpracę z Dyrektor Aleksandrą Stachniak. Podziękował za to, że Samorząd 

Województwa mocno wpływa finansowo na rozwój tego miejsca. Korzystając z okazji złożył 

wszystkim obecnym świąteczne życzenia.   

 

Następnie Przewodniczący Komisji Paweł Krakowiak złożył życzenia Bożonarodzeniowe 

dla pracowników ECB i mieszkańców Miasta i Gminy Pacanów.   

 

Ad 11.  

 

W dalszej części posiedzenia Komisja dokonała wizytacji Europejskiego Centrum Bajki 

im. Koziołka Matołka w Pacanowie. Członkom Komisji została zaprezentowana wystawa 

Bajkowy Świat oraz Park Edukacyjny Akademia Bajki. 

 

Ad 13.  

 

Wobec wyczerpania porządku obrad Przewodniczący Komisji Paweł Krakowiak zamknął 

posiedzenie Komisji.  

 

 

 Przewodniczący Komisji  

 

 

       Paweł Krakowiak 

   

Protokół sporządził: Michał Wójcik 


